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Výbor pro životní prostředí, zemědělství a evropské 
záležitosti Zastupitelstva Plzeňského kraje 

  

Zápis z 15. zasedání dne 29. 11. 2022  
  

 

 
                                   

 Prezence 
 

Přítomni  
 
předseda: Ing. et Ing. Jan Bozděch, Ph.D. 
 
členové:  
Michal Hána 
RNDr. Lucie Hemrová, Ph. D. 
Ing. Lucie Frank Kristová 
Jan Kůrka 
 
 
 

Nepřítomni Ing. Milan Vácha, Mgr. Eva Volfová 
 
 

Omluveni Luděk Bořek, Mgr. Filip Sequens, doc. Mgr. Ing. Roman Sloup PhD., 
Ing. Petr Votípka 
 
 
 
 
 

Hosté  
Mgr. Martin Plíhal - vedoucí odboru životního prostředí, KÚPK 
Ing. Jan Kroupar – vedoucí oddělení ochrany přírody, KÚPK 
Ing. Jakub Rataj - vedoucí oddělení vodního hospodářství, KÚPK 
Ing. Jiří Endlicher – Povodí Vltavy, státní podnik 
Ing. Jaroslav Beneš – Povodí Vltavy, státní podnik 
Ing. Martin pavel - Sweco Hydroprojek a.s. 

 
Na vědomí 

 
Odbor kancelář ředitele KÚPK  (kopie - prezenční listina) 
 

 

Číslo zasedání 

 

15 

Datum konání  29. 11. 2022 – 15.00 hod.  

Místo konání Zasedací místnost č. 326 

Zapisovatel Mgr. Petra Štěpánová 
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Program 
 

1. Zahájení 
2. Plány dílčích povodí: Ohře, Berounka, Horní Vltava a ostatní přítoky Dunaje. 
3. Plán rozvoje vodovodů a kanalizací a rozvoj vodohospodářské problematiky. 
4. Uzavření dodatku ke smlouvě o poskytnuté účelové dotace – obec Vrhaveč a 

obec Běšiny. 
5. Individuální žádost o dotaci obce Olšany. 
6. Návrh rozpočtu Plzeňského kraje pro rok 2023 v oblasti životního prostředí. 
7. Témata projednávaná v rámci Zastupitelstva a Rady Plzeňského kraje. 
8. Plán činnosti na rok 2023. 
9. Různé. 
10. Diskuze a závěr. 

 

Zápis z jednání 
 
Číslo Text 

1.  
 

 
Zahájení  
 
Předseda Výboru pro životní prostředí, zemědělství a evropské záležitosti 
Zastupitelstva Plzeňského kraje (dále VŽPEU ZPK) pan Ing. et Ing. Jan Bozděch, 
Ph.D. přivítal přítomné členy  na 15. jednání Výboru pro životní prostředí, zemědělství 
a evropské záležitosti  ZPK, které bylo svoláno elektronickou pozvánkou ze dne  
22. 11. 2022 a zahájil zasedání v 15:00 hodin.  

Pan předseda přivítal také přítomné hosty. Počet členů výboru na zasedání je 5, výbor 
tedy není usnášeníschopný. Přesto se přítomní členové domluvili na projednání 
jednotlivých bodů programu a vyhotovení zápisu. Ověřovatelem zápisu byl jmenován 
pan Kůrka.  
 

2.  

 
Plány dílčích povodí: Ohře, Berounka, Horní Vltava a ostatní přítoky Dunaje.  
 
Pan předseda ještě jednou přivítal hosty a předal slovo panu Benešovi (Povodí 
Vltavy), který představil své kolegy – pana Endlichera (Povodí Vltavy) a pana Pavla 
(Sweco Hydroprojek).  

Pan Ing. Martin Pavel představil členům informace z plánů dílčích povodí, které budou 
spolu s národními plány povodí a plány pro zvládání povodňových rizik základními 
koncepčními dokumenty ve vodním hospodářství a podkladem pro výkon veřejné 
správy v letech 2021 až 2027.  

Účelem plánování v oblasti vod je vymezit a vzájemně harmonizovat veřejné zájmy: 

a) ochrany vod jako složky životního prostředí, 

b) ochrany před povodněmi a dalšími škodlivými účinky vod, 

c) trvale udržitelného užívání vodních zdrojů a hospodaření s vodami pro zajištění 
požadavků na vodohospodářské služby, zejména pro účely zásobování pitnou vodou. 
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Cíle pro proces plánování v oblasti vod stanoví národní plány povodí, a to: 

a) pro ochranu a zlepšování stavu povrchových a podzemních vod a vodních 
ekosystémů, 

b) ke snížení nepříznivých účinků povodní a sucha, 

c) pro hospodaření s povrchovými a podzemními vodami a udržitelné užívání těchto 
vod pro zajištění vodohospodářských služeb a 

d) pro zlepšování vodních poměrů a pro ochranu ekologické stability krajiny. 

Opatření k dosažení cílů jsou hlavním nástrojem k dosažení cílů uvedených v plánech 
povodí a plánech pro zvládání povodňových rizik. Program opatření definuje buď 
konkrétní opatření, jež jsou technicky a finančně uskutečnitelná k roku 2024, nebo 
odkazuje na obecná opatření, která řeší vytipovanou část vymezené lokality, kde je 
identifikován problém.  

Podniky povodí pořizují plány dílčích povodí ve spolupráci s Ministerstvem 
zemědělství, Ministerstvem životního prostředí a krajskými úřady. Pro Plzeňský kraj 
jsou pořizovateli plánů Povodí Vltavy, státní podnik a Povodí Ohře, státní podnik. 
Pořízení plánů povodí je koordinováno na celostátní  a regionální úrovni. Obsahem 
plánů dílčích povodí je celkem 8 základních kapitol, např. opatření k dosažení cílů, 
ekonomická analýza, doplňující údaje a další... Nedílnou součástí plánů povodí je také 
dokumentace oblastí s významným povodňovým rizikem. 

Hlavním cílem plánů dílčích povodí je dosažení dobrého stavu vod (podzemních  
i povrchových) nejpozději do konce roku 2027. Jako nástroj k dosažení tohoto 
dobrého stavu a dalších cílů stanovených národními plány povodí slouží návrhy 
příslušných opatření. Jejich účinek na zlepšení stavu vodních útvarů je postupně 
vyhodnocován. 

Hodnocení útvarů povrchových a posléze podzemních vod probíhá z několika 
pohledů: ekologický stav, ekologický potenciál a chemický stav. Je zde uplatňován 
velmi přísný princip / pravidlo: jeden ukazatel špatně – všechno špatně.  
U podzemních vod jsou pak dva hodnotící ukazatele: chemický a kvantitativní stav. 

Na stránkách www.pvl.cz, www.poh.cz, sekce plánování v oblasti vod, jsou  
k nahlédnutí výstupy a informace o procesu přípravy plánu dílčích povodí. 

Pan předseda poděkoval za prezentaci a pan Plíhal doplnil, že plán ve finále schvaluje 
Plzeňský kraj, resp. Zastupitelstvo Plzeňského kraje, z toho důvodu byl členům výboru 
tento bod předložen k projednání.  

Přestože výbor není usnášeníschopný, pan předseda nechal hlasovat přítomné členy 
výboru o tom, že výbor doporučuje ZPK Plány dílčích povodí: Ohře, Berounka, Horní 
Vltava a ostatní přítoky Dunaje ke schválení.  

Pro: 5 členů  

3.  

 
Plán rozvoje vodovodů a kanalizací a rozvoj vodohospodářské problematiky.  
 
Pan Plíhal uvedl, že plány rozvoje vodovodů a kanalizací mají za cíl analyzovat 
podmínky pro zajištění požadované úrovně vodohospodářské infrastruktury územního 
celku. Stanoví základní koncepci optimálního rozvoje zásobování pitnou vodou, 
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odkanalizování a likvidaci odpadních vod včetně návrhu priorit v jednotlivých lokalitách 
s ohledem na vlastnické vztahy, možnosti financování a ekonomickou průchodnost 
navržených postupů.  
Návrhy změn PRVKPK, předložené obcemi, vychází ze Zásad územního rozvoje 
Plzeňského kraje a ze zveřejněných návrhů příslušných plánů oblastí povodí. ZPK 
bude schvalovat aktualizaci Plánu rozvoje vodovodů a kanalizací Plzeňského kraje.  
 
Přestože výbor není usnášeníschopný, pan předseda nechal hlasovat přítomné členy 
výboru o tom, že výbor doporučuje ZPK aktualizaci Plánu rozvoje vodovodů a 
kanalizací Plzeňského kraje  ke schválení. 

Pro: 5 členů 
 

4.  

 
Uzavření dodatku ke smlouvě o poskytnuté účelové dotace – obec Vrhaveč a 
obec Běšiny. 
 
Pan Plíhal shrnul problematiku tohoto bodu. Obec Vrhaveč a obec Běšiny dostala od 
Plzeňského kraje dotaci ve výši 500.000 Kč na zpracování projektové dokumentace k 
územnímu řízení v rámci protipovodních opatření. Obě obce mají problém 
s dokončením, jde o liniové opatření a v některých případech tato opatření významně 
zasahují pozemky soukromých majitelů - bez jejich souhlasu však nedojde 
k územnímu rozhodnutí. Bohužel se i přes velké množství úprav a předělávek 
nepodařilo najít variantu přijatelnou zároveň pro obě skupiny zainteresovaných 
subjektů a získat pravomocné územní rozhodnutí. Tyto dotace byly obcím již 4krát 
prodlužovány a proto je zde návrh na odpuštění části jednoho z bodů smlouvy o 
poskytnutí účelové dotace spočívající v doložení pravomocného územního rozhodnutí. 
Další variantou je, že Plzeňský kraj může požadovat poskytnutou dotaci od obcí zpět.   
 
Pan předseda doporučil prominout výše popsanou podmínku, finanční dotaci obce již 
zřejmě proinvestovaly, což pan Plíhal potvrdil. Paní Hemrová navrhla kompromis 
v podobě dlouhodobého termínu odložení např. na 5 let, úplně rezignovat na 
podmínky smlouvy jí nepřijde vhodné.  
 
Přestože výbor není usnášeníschopný, pan předseda nechal hlasovat přítomné členy 
výboru ve 3 variantách možného řešení:  
 

1. Uzavření dodatku ke smlouvě. Předmětem dodatků je úprava výše zmíněných 
smluv o poskytnutí dotace spočívající ve vypuštění podmínky doložení 
pravomocného územního rozhodnutí, nebo účinné veřejnoprávní smlouvy, 
případně jiného vyjádření stavebního úřadu v rámci vyúčtování dotace 
poskytnuté Plzeňským krajem z dotačního programu Podpora 
protipovodňových opatření 2017.  
Pro: 3 členové 

 
2. Prodloužení termín splnění podmínek o 5 let.  

Pro: 2 členové 
 

3. Neschválení požadavku a požadovat vrácení dotace Plzeňskému kraji  
 
Na základě hlasování pan předseda konstatoval, že v návrhu usnesení pro ZPK 
budou uvedeny první dvě navrhované možnosti řešení. 
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5.  

 
Individuální žádost o dotaci obce Olšany. 
 
Pan Plíhal uvedl, že obec Olšany v letošním roce požádala o dotaci na 
vodohospodářskou strukturu, byla poměrně vysoce hodnocena, ale skončila těsně 
pod čarou a letos se na ni nedostalo. Na základě osobního jednání s panem starostou 
vyšlo najevo, že obec Olšany je nyní v poměrně nepříznivé situaci, protože na 
odkanalizování v obci obdržela dotaci 27,6 mil. Kč z Národního programu Životní 
prostředí. Obec Olšany je poměrně malá (hospodaří s ročním rozpočtem cca 2,9 mil. 
Kč) a náklady na cenu díla jsou 47 mil. Kč. Obec víceméně počítala s dotací od 
Plzeňského kraje, která nepřišla. Letos PK podpořil obec Úsilov, ale ta není schopná 
předložit potřebné dokumenty k uzavření smlouvy, tudíž nezíská od PK dotaci ve výši 
5 mil. Kč. PK má tedy volné finanční zdroje, a kdybychom věděli, že obec Úsilov 
nemůže získat dotaci, protože nesplňují podmínky (nemají stavební povolení), pak by 
se na obec Olšany dostalo, a proto navrhujeme udělit obci Olšany  individuální dotaci 
ve výši 5 mil. Kč.   
 
Přestože výbor není usnášeníschopný, pan předseda nechal hlasovat přítomné členy 
výboru o tom, že výbor doporučuje ZPK poskytnout individuální investiční dotace ve 
výši 5 000 000 Kč obci Olšany. 

Pro: 5 členů 
 

6.  

 
Návrh rozpočtu Plzeňského kraje pro rok 2023 v oblasti životního prostředí. 
 
Pan předseda na úvod zmínil, že rozpočet zatím členům poslán nebyl, po projednání 
bude všem zaslán. Pan Plíhal poté zmínil  nejzajímavější položky rozpočtu. Letošní 
rozpočet byl schválen na 143 500 tisíc, Kč v rámci průběhu roku se podařilo získat 
další peníze na vodohospodářskou infrastrukturu, takže vlastně hospodaříme s větším 
rozpočtem. Stejná částka bude zachována i pro nadcházející rok s tím, že 
pravděpodobně budou získány další finance na vodohospodářskou infrastrukturu. 
Navíc je ještě k dispozici Fond životního prostředí, kde jsou finanční úspory.  
 
Nejvýznamnější položka v rámci celého rozpočtu je právě vodohospodářská 
infrastruktura, kde došlo oproti roku 2022 k navýšení na téměř 105 milionu korun. Pak 
došlo k rozšíření dotačního programu zemědělská podpora (6 mil. Kč) – obsahem jsou 
finanční prostředky na investice do podnikatelského majetku a na podporu malých 
zemědělců (např. navýšení produkce, prostředky k samostatnému obchodování 
s produkty). 
 
Dále je zde dotační program na výměnu nebo doplnění akumulačních nádrží ke 
stávajícím kotlům (2 mil. Kč). Došlo k navýšení položky na podporu záchranné stanice 
živočichů (3 mil. Kč). To samé na útulky pro psy (2 mil. Kč). Podpora včelaření – zde 
byla zachována stávající částka (2,5 mil. Kč), stejně tak podpora zoologických zahrad 
zůstala stejná jako loni. Dotační program zdravá krajina má 5 300 tisíc Kč – obsahuje 
několik částí 1) údržba zeleně a podpora biotopů v krajině 2) výsadba dřevin v krajině 
a 3) retence (tvorba tůní a zadržování vody v krajině). Poměrně masivní částka bude 
věnována environmentálnímu vzdělávání a osvětě – část financí věnována na zvýšení 
třídění odpadu a zbytek na environmentální výchovu a vzdělávání.   
 
Přítomní členové vzali návrh rozpočtu PK pro rok 2023 v oblasti životního prostředí na 
vědomí.  
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7.  

 
Témata projednávaná v rámci Zastupitelstva a Rady Plzeňského kraje. 
 
Pan Plíhal představil členům výboru návrhy usnesení na Radu PK (5. 12. 2022)  
a Zastupitelstvo PK (19. 12. 2022) 
 
Přítomní členové vzali témata projednávaná v rámci Zastupitelstva a Rady 
Plzeňského kraje na vědomí.  
 

8.  

 
Plán činnosti na rok 2023. 
 
Pan předseda představil návrh plánu činnosti výboru na další rok. Připomněl, že se 
jedná pouze o pracovní verzi plánu činnosti a konečnou verzi budeme schvalovat na 
lednovém zasedání výboru. Pokud má člen výboru zájem o projednání jakékoliv 
oblasti, je možné témata navrhovat k doplnění plánu činnosti.  
 
Paní Hemrová navrhla začátky jednání na 14.00, pan předseda pošle 2 varianty plánu 
činnosti (jednu od 14.00 hodin, druhou verzi od 15.00). Pan Kůrka připomněl, že 
v době, kdy předsedkyní byla paní Trylčová, byla zmíněna možná exkurze do Bruselu. 
Pan předseda tuto možnost ověří.  
 
 

9.  

 
Různé. 
 
V bodě různé se nikdo z přítomných členů o slovo nepřihlásil.  
 

10.  
 

 
Diskuse a závěr. 
 
Příští zasedání proběhne 10. ledna 2023. Pan předseda poděkoval všem za účast, 
ukončil jednání v 16:45 a popřál všem klidný advent a pohodové Vánoce.  
 

Zápis byl vyhotoven dne 30. 11. 2022 – počet stran: 6, počet příloh: 1    
 
 
 
 Mgr. Petra Štěpánová                    Jan Kůrka                         Ing. et Ing. Jan Bozděch, Ph.D. 
 
 
.......................................            ......................................            .............................................. 
 zapisovatel  ověřovatel zápisu  předseda výboru 


